
Zaradi tobaka kaznovanim. 
Zadnjih pet let smo imeli tudi v Sloveniji dovolje

nje saditi in gojiti tobak kot novo gospodarsko panog«. 
Zaradi ogromne produkcije v letu 1924 je uprava mo
nopola v soglasju z min. financ za leto 1925 v večini 
pokrajin produkcijo omejila, v Sloveniji pa naravnost 
zabranila. Do sem je stvar razumljiva, čeravno smo 
mišljenja, da takšnih skokov iz popolnoma svobodne 
množine pa v popolno omejitev ravno ni bilo treba de
lati in da je to iz narodnogospodarskega stališča ne
umestno. 

Toda ne toliko omejitev, odnosno prepoved, temveč 
postopanje finančnih organov po tej omejitvi je bil«, 



česar ne moremo razumeti in prevelike rigoroznosti od
obravati: nad 500 posestnikov je v mariborski oblasti, 
posebej še v ptujskem okraju naznanjenih, da so se le
tos pregrešili proti določbam monopolske uprave, ker 
so finančni organi našli na njihovih vrtovih, ob ploteh 
in grmih ter na njivah posamezne rastline, ali celo ne
kaj več. 

Vsakdor, ki je imel s tobakom opraviti, prav dobro 
We, kako lahko se raztresa ob žetvi in sušenju debel se
me in kako odporno je.. Tako se je zgodilo, da je pri 
ogromni večini bivših gojiteljev tobaka brez njihove 
•vednosti in ne da bi namenoma hoteli, vsklila kakšna 
rastlina. Lahko pa je tudi, da je kak skriven častilec 
■ikotina podtaknil na tujo zemljo par rastlin. 

Iz vsega tega je nastala ogromno finančnih afer, 
linančni podrejeni organi in Bog vedi kdo še vse so is
kali in ovajali ljudi in sedaj bodo kmalu menda pre
segale letos kazni dohodke, ki so jih ljudje v petih letih 
jfiobili. 

Jugoslovanske klub me je pooblastil, da grem v tej 
zadevi k finančnemu ministru ter mu pojasnim celo 
stvar, da uničuje takšna natančnost in tankovestnost 
celo vrsto naših gospodarstev ter jih spravlja v ne
srečo. Izvršil sem to nalogo in finančni minister gosp. 
dr. Stojadinovič je izjavil: 

1. Priporočal bom monopolski upravi, da posamez
niku omili kazni, ako napravi priziv proti odločitvi fi
nančne oblasti. Ni sicer pristal na popolno pomilosti
tev ter abolicijo, toda znatno škodovati in celo uničiti 
gospodarskega obstoja naših, v že tako težkih odno
sa jih se nahajajočih gospodarstev ne želi. 

2. Vsak prizadeti mora vložiti priziv na upravo 
monopolov in prositi za znižanje kazni. Gotovo imam 
utis, da bo g. fin. minister držal besedo. 

3. Če kateri formelno ne zna napraviti priziva, naj 
gre ali piše našemu tajništvu, ki mu bo dalo potrebna 
navodila brez stroškov. 

Prepričan sem, da bo tudi naša finančna oblast 
imela razumevanje za dejanski stan, uvaževala težak 
položaj prizadetih, ter v svoji objektivnosti s pojasnili 
pripomogla, da se ta, iz prevelike gorečnosti podrejenih 
organov nastala bolna rana čim prej in čim primernejše 
brez škode za avtoriteto državne uprave in brez uni
čevanja eksistenc odpravi. 

Ivan Vesenjak, nar. poslanec. 


